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Møde i Rådet for Spillefilm 

Den 31. januar, 2023 

Kl. 16.00 – 17.30 

Mødelokale: Only God Forgives, 3. sal 

 

Deltagere: Rasmus Kloster Bro (forperson), Signe Leick Jensen, Maria Månson. 

Afbud: Mette Heeno og Mads Nedergaard 

Fraværende: Søren Gam Henriksen (observatør) 

Filminstituttet: Palle Dam Leegaard (referent) 

 

1. Kommende filmforlig 

Rådet drøftede forventninger til et kommende filmforlig, herunder proces, temaer og 

positioner. 

 

- Politisk forhandling. Det forventes, at forhandlingsprocessen ligger til sommer, 

når Medieforliget er lukket. Den nuværende regering har et flertal og fremstår på 

den baggrund som handlekraftig og i stand til at sikre fremdrift. 

 

- DR og TV2. TV-stationernes forpligtigelser, herunder engagement i antal film og 

økonomi samt rettigheder til indhold, er centralt for rådet i arbejdet med den 

kommende filmaftale. I filmaftalen skal økonomi og antal fremgå helt eksplicit for 

den kommende forligsperiode.  

 

- De Regionale Fonde. Rådet oplever, at det er blevet vanskeligere at producere i 

hele landet i indeværende aftaleperiode. Der er diskussion       om at 

transportstøtten kunne genindføres hos Filminstituttet, så optagelser ikke er 

betinget af, at de nødvendigvis skal foregå i fondenes medlemskommuner. Givet 

at der mangles finansiering til film, er fondsmidlerne afgørende, geografiske 

begrænsninger komplicerer yderligere. 

 

- Skatterabatter. Cash rebates og lignende incitamentsordninger betragtes mere 

som erhvervsstøtte end kulturstøtte, hvilket drøftelserne af initiativerne bør være 

mere tydelig omkring. 

 

- Distribution. Der er pt. kun få eksempler på tjenesternes investering i spillefilm, 

hvorfor det kan være nødvendigt at se tiden an i forhold til om tjenesternes og 

DFIs finansiering skal kunne kombineres ud over presale –udviklingen følges 

løbende med henblik på at træffe nødvendige foranstaltninger. 

 

- Animation. Der er en oplevelse af frustration blandt animationsskabere, som 

savner indgange og kompetencer i støttesystemet. Særlig voksenanimation 

mangler en konsulent at kunne henvende sig til. Der opleves boom i 

voksenanimation på streamingtjenesterne, hvilket øger frustrationerne, da 

animation er dyrt, og nødvendiggør udenlandsk finansiering. På den baggrund 



 
Side 2 / 2 

 
 
 
 
 
 
 
 

savnes en mulighed for at kunne producere en kort animation, som kan bruges til 

at sælge en idé i udlandet. En mulighed kunne være at søge støtte hertil hos 

NDS.    

 

- New Danish Screen. Ordningen har over årene ændret sig, men formen er den 

samme som fra starten. Ordningen har ikke længere DR og TV2s involvering, 

hvilket kan mærkes. Der savnes en generel modernisering af NDS. 

  

2. Rekruttering - Konsulenter 

Rådet drøftede proces for rekruttering og udpegning af konsulenter i Filminstituttet.  

 

- Generelt efterspørges der en mere involverende dialog fra Filminstituttets side i 

forbindelse med mulig genudpegning/forlængelse af en konsulent. Rådet vil 

gerne være med til en mere udvidet evaluering af en konsulents indsats de første 

to år, herunder tilbagemeldinger fra branchen, inden der træffes beslutning om 

genudpegning de næste tre år. 

 

- I samme ombæring savnes en klar forretningsgang fra Filminstituttets side i 

tilfælde af, at der er behov for at drøfte en konsulents arbejde. Der er behov for at 

have klare retningslinjer for henvendelse om input og klager, herunder også 

fortrolighed. 

 

- Rekrutteringsproces. Med en høj beskæftigelse i branchen, er lønnen som 

filmkonsulent ikke så attraktiv for indeværende, hvilket vanskelliggør 

rekrutteringsmulighederne. Rådet vil i forbindelse med kommende udpegning af 

konsulent række ud i netværk og herunder også blandt nordiske 

samarbejdspartnere.  

 

- Rådet drøftede en mulighed for at skabe et overlap mellem en afgående og 

kommende konsulent, så der sker en mere glidende overgang, med mulighed for 

dialog og opklarende spørgsmål, konsulenterne imellem. 

 

- Der skal udpeges en ny spillefilmskonsulent i sensommeren, og det er velkendt at 

maj og juni er ekstra travle, hvorfor ansættelsesprocessen startes i april, så 

rådmedlemmernes tid til samtaler i højere grad sikres. 

 

3. Eventuelt 

- Rasmus Kloster Bro oplyste, at han vil være bosiddende i Grønland i en periode 

på fire måneder fra 1. marts. Det indebærer, at næste rådsmøde bliver via online 

deltagelse fra Rasmus’ side. 

-  

- Rådene aftalte tidspunkter for møder resten af 2023. Disse tidspunkter er: 

o 2. marts kl. 16; 

o 11. maj kl. 16; 

o 16. august kl 16; 

o 11. oktober 15.30 (forventeligt også rådsdag 2023). 


